
Nona Arola, fundadora de 
Joventuts Musicals de Moià 
i exdirectora artística de 
l’Auditori de Barcelona, 
havia estiuejat des de 
sempre a Granera, però ara 
fa una dècada que hi viu 
permanentment. Té una 
malaltia de sensibilitat 
química que l’ha obligat a 
canviar de vida. 

D’anar-hi 
d’estiueig a  
viure-hi per salut
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(Pàgines 2 i 3) 

Un 63% de tota la superfície de Catalunya està 
ocupada per bosc. Al Moianès, aquest percentatge 
s’enfila fins al 80%, per darrere de les comarques 
del Pirineu i el Prepirineu, com ara el Ripollès 

(88%) o el Berguedà (82%). Posar en valor el 
patrimoni natural singular, i sobretot preser-
var-lo, és l’objectiu d’entitats com Conservem el 
Moianès, que va néixer fa un any i treballa activa-

ment per protegir tres taques de fageda a la banda 
oriental de la comarca (a la foto, la de Puig Antic, 
a prop de Castellcir). També impulsen investigaci-
ons centrades en fauna i flora. 
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El Moianès és una de les deu comarques catalanes amb més superfície forestal, un 80% de tota la comarca 

Terra de boscos

Eduard Guiteras, 
alcalde de Castellcir: 
“L’any que ve 
hauríem de tenir 
la nova escola” 

Es desaccelera 
l’onada de 
robatoris a Can 
Patiràs de Moià i la 
Guàrdia de Calders

Visita  
a Santa Coloma 
Sasserra 
i el seu roure 
monumental

Una vintena de 
joves del Moianès 
pugen cada dia  
a l’autobús per 
anar a l’Autònoma

Tres petits reductes de fageda

(Pàgines 2 i 3) 
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Guardians del 
patrimoni natural

L’objectiu és evitar que els envaeixin i això 
estanqui la biodiversitat que s’hi genera

Una “tala” de pins per 
preservar prats naturals

Castellterçol

Q.C.

Amb la voluntat de protegir 
i preservar els prats naturals, 
des de Conservem el Moia-
nès porten a terme activitats 
com una jornada per tallar 
brots de pins petits que va 
tenir lloc a finals de gener.

Gràcies a part d’una sub-
venció rebuda del Consell 
Comarcal i un acord verbal 
amb el propietari del ter-
reny, van aconseguir tirar-ho 
endavant i agrupar diversos 
voluntaris per extreure pins 
joves que estaven envaint un 
dels prats situats a l’entrada 
de Castellterçol. Un grup 
va extreure els més petits 
i, d’altra banda, l’entitat va 

comptar amb una empresa 
que va talar els de més edat, 
i va assolir així l’objectiu de 
frenar l’estancament de la 
biodiversitat.

Precisament, els “espais 
oberts d’interès” són un altre 
dels d’hàbitats naturals que 
defensen des de Conservem 
el Moianès. Tot i que pugui 
semblar contradictori, l’ob-
jectiu d’impulsar la “tala” de 
pins joves és aturar l’emma-
tament, que és el tancament 
i reducció del prat a causa de 
la invasió de vegetació arbus-
tiva i arbres joves. Segons 
expliquen, juntament amb la 
intensificació agroramadera 
són dues de les principals 
amenaces dels hàbitats pra-
dencs.

Castellterçol

Queralt Campàs

L’entitat Conservem el Moia-
nès, creada fa un any i amb 
representants a diversos 
pobles, lluita per la preser-
vació de la fauna i la flora 
autòctona de la comarca, on 
el 80% del territori és bosc.

Sota el paraigua de la Xar-
xa per a la Conservació de la 
Natura (XCN), reivindiquen 
que moltes espècies estan en 
perill i que cal assegurar els 
hàbitats d’especial interès 
comunitari. “Ens vam consti-
tuir formalment després de 
detectar i denunciar agressi-
ons al territori a través d’un 
perfil a les xarxes socials”, 
detalla Arnau Mercader. 
Matisa, això sí, que parlen 
de denunciar en un sentit 
ampli de la paraula, no tant 
en termes judicials com amb 
“la intenció final de posar en 
valor el patrimoni natural 
del Moianès i remoure cons-
ciències”.

Des del seu punt de vista, 
que els últims anys la comar-

ca hagi augmentat la intensi-
ficació del paisatge, ha gene-
rat una major degradació del 
medi, per l’explotacio tradici-
onal, sovint massa intensiva. 
Entre els entorns que volen 
protegir hi ha els “boscos 
singulars”, amb tres tipus 
principals: les fagedes, que 
formen el 0,16% del total de 
superfície del Moianès (la 
Selva Negra “Sauva Negra”, 
la fageda de Puig Antic i 
la fageda d’Espinoi); les 
rouredes de fulla gran (a la 
Font Guineu) i els boscos de 
Rivera o boscos mixtos. “Són 
entorns especialment vulne-
rables a qualsevol agressió, 
i a més a més, compten amb 
espècies singulars de fauna 
i flora que no trobem fàcil-

ment a altres llocs, com per 
exemple el picot negre.”

Des de l’entitat reivin-
diquen tots aquests espais 
com a hàbitats d’interès 
comunitari: “Tot i que no 
estan protegits per llei 
convindria no destruir-los.” 
Una de les línies de treball 
que tenen engegades per 
augmentar-ne la protecció 
és aconseguir que el Pla 
d’Espais d’Interès Natural 
(PEIN) del Moianès formi 
part de la Xarxa Natura 
2000, una figura de protec-
ció a escala europea que 
vetlla per mantenir els hàbi-
tats d’interès comunitari. 
“Tots els PEIN de Catalunya 
hi estan inclosos, però jus-
tament una part de les fage-
des del Moianès, que for-
men part d’un PEIN, no hi 
estan incloses” Conservem 
el Moianès i una altra enti-
tat ecologista de la comarca, 
El Fanal, consideren que 
això és un “greuge” i, com 
a tal, el volen esmenar. Per 
això ja estan amb converses 
amb el Departament de Ter-

ritori de la Generalitat i el 
Consell Comarcal i s’estan 
assessorant.

Des del seu punt de vista, 
part de la solució també pas-
sa per trobar un millor equi-
libri entre els terrenys explo-
tats i els protegits. En aquest 
sentit, aposten per parlar 
directament amb els propi-
etaris de les finques on es 
troben els “boscos singulars”. 
Gràcies a contactes, coneguts 

i consultes al cadastre muni-
cipal, aconsegueixen iden-
tificar els propietaris i “els 
intentem convèncer”, expli-
quen. La fórmula que voldri-
en aplicar és la dels “acords 
de custòdia”: el propietari 
rep un import econòmic a 
canvi de no explotar l’entorn 
natural. Tot i això, les con-
verses no sempre són fàcils 
ni fructíferes, perquè “costa 
de fer entendre el nostre 

Entitats  
com Conservem 

el Moianès 
treballen 

per protegir-lo

Ramiro Aibar i Arnau Mercader, de Castellterçol, en una de les tres fagedes que hi ha a la comarca,      a prop de Castellcir

Un 80% del Moianès l’ocupa su-
perfície forestal, per sobre del 63% 
del conjunt de Catalunya. Pinedes, 
rouredes, alzinars... que es combi-

nen amb camps i pastures o petits 
reductes de fageda. Cada cop hi ha 
més entitats que treballen per pro-
tegir aquest patrimoni natural.

El Moianès compta amb boscos singulars, com ara tres petits 
reductes de fageda a la banda oriental de la comarca
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Visita’ns!
Vine a Moià!

Casa Natal Museu
Rafael Casanova
i Museu Arqueològic 
i Paleontològic de Moià

Obert dijous i divendres de
10.30 a 14.00h

Dissabtes de 10.30 a 14.00h
i de 15.30 a 18.00h

Diumenges i festius de
10.30 a 15.00h Coves del Toll

Dissabtes i diumenges
de 10.30 a 19.00h

Durant la Setmana Santa
de l’11 al 14 d’abril de 10.30 a 14.00h
Divendres 15 d’abril i dilluns 18 d’abril de 10.30 a 15.00h

Dilluns, 21 de març de 2022 3EL TEMA
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punt de vista quan parlem de 
patrimoni d’un valor gairebé 
intangible”. A més a més, 
l’entitat no compta amb els 
recursos econòmics neces-
saris per invertir i impulsar 
segons quins acords. 

Una de les principals pro-
blemàtiques amb les quals 
han de conviure els entorns 
d’especial protecció és la 
pressió agroramadera, que, 
segons l’associació, sovint els 
malmet. “Es fan rompudes i 
s’aposta per la sobrepastura”, 
detalla Mercader. “Hi ha en 
augment una intensificació 
del paisatge. Tot l’entorn 
s’explota al màxim i massa 
intensivament”. Una altra 
figura amb qui no compartei-
xen plantejaments són amb 
els gestors forestals. “En la 
la conservació i explotació 

dels boscos s’ha de tenir en 
compte la variable de la bio-
diversitat i deixar que ”. En 
aquest sentit, Mercader diu 
que la ciència avala que si un 
arbre mor al bosc, cal deixar-
lo al lloc on és, perquè genera 
una gran riquesa pel que fa a 
biodiversitat.

Segons l’entitat, necessi-
ten sumar suports i, per tal 
de promoure la conscienci-
ació dels veïns i veïnes de 
la comarca, han engegat un 
altre projecte a través del 
qual volen crear un catàleg de 
tots els arbres d’interès del 
Moianès. Reclamen, alhora, 
que es faci més pressió des de 
les administracions i els ajun-
taments amb l’objectiu de 
conservar el patrimoni biolò-
gic de la comarca i equiparar-
lo a l’històric i el cultural. 
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L’el·lèbor verd (Helleborus viridis) és una espècie pròpia de les fagedes

L’el·lèbor verd  
a les fagedes  
del Moianès

Moià

Q.C.

Una altra de les línies de 
treball de Conservem el 
Moianès és augmentar 
la protecció de l’entorn 
natural a través d’estudis 
propis. Per realitzar aques-
tes investigacions compten 
amb experts dins mateix 
del grup. Arnau Mercader, 
per exemple, és biòleg i 
explica que l’el·lèbor verd 
és una espècie que només 
sobreviu a les fagedes, ja 
que necessita ambients 
humits i amb pluviometria 
elevada, circumstàncies 
pròpies de zones més al 
nord de Catalunya. Partint 
d’aquesta base, diu que 
trobar-ne al Moianès és 

una raresa que “cal preser-
var”.

D’exemplars en consten a 
les tres “petites taques” de 
fagedes que hi ha a la comar-
ca. Estan situades en tres 

espais separats de la banda 
oriental, a prop de Moià, 
Collsuspina, Castellcir i Sant 
Quirze Safaja: “Es tracta de 
fagedes molt locals i petites 
associades a obagues.” 

Ramiro Aibar i Arnau Mercader, de Castellterçol, en una de les tres fagedes que hi ha a la comarca,      a prop de Castellcir
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Restes animals trobades a la fageda de Castellcir

Trepitjar 
el terreny 
per identificar 
restes animals

Moià

Q.C.

Un dels exemples del decli-
vi de l’entorn natural del 
Moianès recau en la fauna.

Des del grup aposten per 
trepitjar sovint el terreny i 
han impulsat diferents pro-
jectes per recopilar infor-
mació de l’entorn, com es 
pot veure a la foto. Sempre 
que fan sortides s’equipen 
amb tot el material neces-
sari per detectar i catalogar 
espècies. En aquest sentit, 
han iniciat dos projectes 
paral·lels centrats en ratpe-
nats i escarabats. Un dels 
insectes que es pot utilitzar 
com a termòmetre per veure 

la salut d’un hàbitat són les 
papallones. “La comarca és 
dels llocs més rics en papa-
llones diürnes i comptem 
amb diverses espècies pro-
tegides”, apunta Mercader. 
“Aquesta i altres singula-
ritats ens aporten un valor 

afegit que l’administració 
hauria de divulgar.” A esca-
la europea es consideren 
“habitats d’interès comuni-
tari” els espais amenaçats 
o rars. Segons l’entitat, les 
fagedes del Moianès com-
pleixen aquests requisits.



EL 9 MOIANESNOU9EL Dilluns, 21 de març de 20224 L’ENTREVISTA

Eduard Guiteras va rellevar l’alcaldia del Grup Independent per Castellcir després de 25 anys ininterromputs

Castellcir

Queralt Campàs

És de Castellcir de tota la 
vida?

M’agrada dir que en soc un 
aborigen. Hi vaig néixer i hi 
he viscut sempre. 

Quin camí el porta a pre-
sentar-se com a alcalde?

Juntament amb el company 
Antoni Ferran, que és qui 
havia d’encapçalar la llista, 
vam impulsar una candida-
tura d’Esquerra Republicana. 
Quan feia tres mesos que 
buscàvem gent i ja en tení-
em la meitat, ell va dir que 
no podia encapçalar-la, per 
raons personals. Veient que 
ningú s’hi volia posar i tota 
la feina que havíem fet, vaig 
decidir proposar-me. Ens 
vam embarcar en aquesta 
aventura de la qual, tot i que 
sovint surten problemes i 
inconvenients, n’estic molt 
content. No me’n penedeixo 
gens. 

Van reprendre l’alcaldia el 
2019, però el mandat anteri-
or se l’havien alternat amb 
Convergència.

Les eleccions del 2015 les 
va guanyar el Grup Inde-
pendent per Castellcir, que 
feia uns 25 anys que gover-
nava amb diferents alcal-
des. Nosaltres crèiem que 
convenia un canvi, perquè 
portàvem molt temps que 
es treballava de la mateixa 

manera. El GIC va guanyar 
en nombre de vots, però molt 
ajustat, a poca diferència 
entre nosaltres i Convergèn-
cia. Des d’Esquerra Republi-
cana vam proposar un pacte 
d’alternança de dos anys amb 
el GIC però, tot i que hi va 
haver negociacions, no ho 
van acceptar i vam acabar 
malament.

I això els va portar a 
l’acord amb Convergència...

Sí, amb l’alternança de dos 
anys. Va ser un mandat com-
plicat. Havia quedat la tensió 
de les discrepàncies amb el 
GIC, no teníem experiència 
perquè acabàvem d’entrar, 
va marxar la secretària inter-
ventora; el comptable es va 
jubilar...

Castellcir actualment 
governa amb quatre regi-
dors, mentre que JxCat està 
a l’oposició amb tres. Han 
pogut tirar endavant projec-
tes encallats?

El mandat passat la pro-
blemàtica va ser que hi 
havia una oposició molt 
forta i, a més a més, mentre 
va governar Convergència 
també ens vam adonar que 
la seva manera d’actuar no 
ens acabava d’agradar. Era 
complicat arribar a acords. 
Ara som més a repartir la 
feina (dels quatre regidors, 
l’únic militant d’ERC soc jo) 
i tenim una oposició que tre-
balla en positiu i ens facilita 
les coses.

A Castellcir freguen els 
800 habitants. És el muni-
cipi del Moianès que més 
creix, i el que té una mitjana 
d’edat més jove. Sent cons-
cients d’aquest augment de 
població, prenen decisions 
diferents? 

Des que vam entrar a 
governar fins ara no hi 
ha hagut gaire diferència 
pel que fa a augment de la 
població, però sí que estem 
intentant que hi hagi la 
màxima participació en 
totes les decisions que es 
prenen. Amb l’escola es va 
fer un procés participatiu 
per treballar l’avantprojecte. 
També n’hem obert un altre 
per donar a conèixer l’estudi 

d’implantació del porta a 
porta.

La plaça de secretari 
interventor la comparteixen 
amb Calders. És un proble-
ma això?

Dels més grans que vam 
detectar en entrar a l’Ajunta-
ment. A principis del mandat 
passat compartíem secretari 
entre quatre ajuntaments: 
Castellfollit del Boix, Cal-
ders, Castellnou de Bages i 
Castellcir. No era viable i, tot 
i que no era fàcil desfer-ho, 
finalment vam aconseguir 
un secretari per a cada dos 
dels ajuntaments. No obstant 
això, des que vam entrar, fa 

sis anys, gairebé hi ha hagut 
un canvi anual de professi-
onal. Trobar-ne costa molt i 
esperem que la que tenim ara 
duri molt temps.

El projecte més important 
d’aquest mandat és la nova 
escola. L’edifici estarà a 
finals d’any?

El 3 de gener vam signar la 
licitació i el temps de cons-
trucció són 13 mesos. Per 
tant, ens n’anem al febrer de 
l’any vinent.

És un projecte que ve de 
lluny i han treballat molt 
per poder arribar-hi. Quins 
són els antecedents?

El 2007 el consistori de 

“Feia 25 anys  
que governava 
GIC. Al poble 

li convenia 
un canvi”

“Els alcaldes 
podem actuar via 

decret, però jo 
prefereixo arribar 

a consensos”

Eduard Guiteras, de 55 anys, tre-
balla al sector ecològic del Moia-
nès des de fa més de tres dècades. 
Militant d’ERC de tota la vida, va 

accedir a l’alcaldia de Castellcir el 
2015 gràcies a un pacte d’alternan-
ça amb Convergència. Actualment 
governen amb quatre regidors.

“L’any vinent hauríem 
de tenir la nova escola 
a la Quintana”
Entrevista a Eduard Guiteras (Ara Castellcir), alcalde de Castellcir
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Eduard Guiteras va rellevar l’alcaldia del Grup Independent per Castellcir després de 25 anys ininterromputs

A més a més, el nou edifici 
considera la possibilitat de 
poder ampliar-lo en un futur.

Una de les problemà-
tiques de Castellcir és la 
sequera i el subministra-
ment d’aigua. Tenen previs-
ta alguna solució?

Fins ara trèiem tota l’ai-
gua del municipi del pou 
de Santa Coloma. Havíem 
passat l’estiu bé, però a 
causa de l’allargament de 
la sequera, l’aigua del pou 
s’agafava des de molt més 
avall i sortia tèrbola. Agbar 
ens en va informar i es va 
haver d’aturar. Mentrestant 
disposàvem d’una estació de 
tractament d’aigües potables 
provisional, situada on hi 
havia hagut l’antiga, que es 
va tirar a terra gràcies a una 
subvenció de la Diputació, 
però no teníem el permís de 
sanitat per utilitzar-la i per 
això fa unes setmanes vam 
haver de recórrer a cisternes. 
Des del dia 8 d’aquest mes, 
i després de moltes analíti-
ques, sí que ja la podem fer 
servir per extreure aigua de 
l’embassament (de la riera de 
Castellcir). Aquest any hau-
rem de licitar la nova ETAP, 
que estarà situada al Puig i 
preparada per tractar tots els 
problemes que tenim amb 
l’aigua superficial. A més a 
més, com que tots aquests 
mesos no hem extret aigua 
del pou ha pujat el nivell i, 
per tant, si torna a haver-
hi sequera disposem d’una 
reserva.

Per què en un futur la 
solució ha de ser l’ETAP del 
Puig?

Perquè l’aigua de la riera 
s’ha de tractar. És superficial, 
no la captem a profunditat 
i sobretot a l’estiu hi ha risc 
de fermentacions. L’antiga 
ETAP tenia uns sistemes de 
filtratge obsolets. S’hi havia 
de tirar força productes 
químics i es llençava molta 
aigua.

Quins tempos preveuen 
per deixar la provisional i 
treballar amb la nova?

Ara estem redactant els 
plecs per fer la licitació. 
Esperem que entri en funcio-

nament aquest mateix 2022. 
Des de quan arriba fibra 

Vòptica a Castellcir?
Des d’aquest mandat tenim 

dues empreses que ens en 
proporcionen. L’anterior 
legislatura ja ho havíem 
intentat, però el pacte de 
govern i les diferents visi-
ons ho van dificultar. Quan 
ets alcalde hi ha coses que 
es poden tirar endavant per 
decret d’alcaldia, però jo no 
ho he fet mai, sempre he pre-
ferit arribar a consensos.

Quina és l’aposta de 
govern pel que fa a la gestió 
de residus?

No soc partidari que paguin 
justos per pecadors. El pro-
blema és que la gent que no 
recicla, i amb el sistema actu-
al no tenim manera de con-
trolar-ho. Arribem a índexs 
de reciclatge del 45% quan 
hauríem d’estar al 50%.

Cap on s’encaminen, 
doncs?

A complir el que exigeix 
la normativa europea. En 
un futur s’obligarà que cada 
casa pagui pels residus que 
genera, de manera que hi 
haurà d’haver un control.

Diputació els ha entre-
gat un estudi sobre aquest 
tema. Què diu?

Demostra que el porta a 
porta, si es fa ben fet, fun-
ciona. El document també 
preveu que durant un any 
es dugui a terme una tasca 
informativa i pedagògica. 
Serà un esforç per part de 

tothom, però al final també 
és pràctic. Molta gent no 
n’aprendrà si no hi ha san-
cions, per això també volem 
implantar àrees d’emergèn-
cia controlades amb càmera.

El futur passa pel porta a 
porta?

Sembla que sí. A mi 
m’agradaria que tothom fos 
prou responsable de posar 
cada cosa al seu lloc, però la 
realitat no és aquesta.

També s’abaratirien els 
costos, no?

És una de les qüestions 
que estem intentant explicar. 
L’impost d’escombraries no 
s’havia apujat mai i aquest 
any ens vam veure obligats a 
tocar-lo. A més, a cada pres-
supost hi destinem 20.000 
euros del consistori que es 
podrien utilitzar per a altres 
inversions.

Com funciona l’espai d’es-
colta que han impulsat?

Una altra de les problemà-
tiques que tenim les pobla-
cions petites és que fins ara 
disposàvem d’una doctora 
que atenia al consultori un 
cop a la setmana, però aquest 
servei, del qual també dispo-
saven l’Estany i Sant Quirze, 
ha deixat d’existir. Era gai-
rebé com una teràpia per a 
la gent gran que està sola. 
El nou espai d’escolta ho 
supleix parcialment. 

Com valoren l’ampliació 
de l’oficina dels Mossos 
d’Esquadra de Moià? 

Hem tingut alguna tempo-
rada de robatoris i hi havia 
sensació d’inseguretat, per 
això fa un any ens vam adhe-
rir a un projecte pilot de 
Mossos, i vam instal·lar una  
càmera lectora de matrícules 
a l’entrada del municipi. Al 
cap de molts mesos encara no 
ens n’havien donat cap mena 
de feedback, i vaig fer un 
escrit elevant aquesta recla-
mació. Finalment ens van dir 
que la nostra experiència ser-
viria com a model per a altres 
poblacions. D’altra banda, 
serà fantàstic que puguem 
tenir mossos disponibles a la 
comarca 24 hores, molt més 
ràpid i efectiu que si han de 
venir de Manresa. 

“Per resoldre 
el problema de 

l’aigua disposem 
de l’ETAP 
i el pou”

“L’estudi  
de la Diputació 
demostra que 

el porta a porta 
funciona”

llavors ja tenia un espai 
previst, però amb la crisi va 
quedar aturat. Quan vam 
entrar nosaltres, el 2015, 
ens va semblar que el lloc 
on estava previst constru-
ir-la no era l’adequat: un 
cul-de-sac que a més a més 
augmentava molt el cost per 
l’orografia del terreny. Per 
això vam optar per la Quin-
tana, un entorn pla i on hi ha 
tots els serveis centralitzats. 
És un espai dinàmic, concor-
regut... Ens en sentim molt 
orgullosos. Hi ve gent tant 
de la comarca com de fora 
a passar els caps de setma-
na. Amb la covid pensàvem 

que el projecte s’allargaria 
encara més, però el conseller 
Josep Gonzàlez-Cambray 
em va dir, en un missatge 
de WhatsApp, que podíem 
tirar-ho endavant. Va ser 
una gran alegria.

Quina capacitat tindrà?
Podrà acollir fins a 150 

alumnes entre llar d’infants i 
Primària. Ara estan repartits 
en tres espais.

El canvi és que els agru-
paran tots en un mateix 
edifici?

Bé, la llar d’infants encara 
s’ha d’estudiar. L’any passat 
eren 100 alumnes i aquest 
en són una norantena llarga. 
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Situacions que arriben a coneixement dels Mossos d’Esquadra del Moianès

Delictes contra el patrimoni

2016 2017 2018 2019 2020 2021

346
379

443
411

298

426

2019 2020 2021

Estafes Robatoris amb força Robatoris en vehicles Danys Furts

113

94 96
91

31

62

94

35

78

48

35

62
53

25

55

El Moianès doblarà els agents dels 
Mossos la primera meitat del 2023
Tot i l’última onada de robatoris, els índexs de delictes a la comarca estan clarament per sota la mitjana

Moià

Txell Vilamala

Un repunt de robatoris al 
barri de Can Patiràs de Moià 
i a la urbanització de la Guàr-
dia, a Calders, ha posat el 
Moianès en alerta els últims 
mesos. Tot i això, fa tres 
setmanes que sembla que la 
tempesta va amainant, també 
gràcies a la mobilització veï-
nal i el patrullatge intensiu 
de nit i de dia. Onades com 
aquesta, amb una trentena 
de robatoris en el cas de Can 
Patiràs, inquieten, molesten 
i desesperen qui s’hi troba 
en primera persona. Sortosa-
ment, però, són l’excepció en 
una comarca que es caracte-
ritza per un índex de delictes 
clarament per sota la mitjana 
catalana. Tal com destaca la 
sergent cap de la comissaria 
de districte dels Mossos de 
Moià, Rosa Oviedo, això té 
molt a veure amb el fet de 
tractar-se d’un territori rela-
tivament petit, rural i en què 
hi ha un alt nivell de conei-
xença i interrelació entre 
la gent. Dels serveis que hi 
porten a terme cada dia, de 
fet, la gran majoria no estan 
relacionats amb delictes, 
sinó amb temes de seguretat 
ciutadana com molèsties 
o discussions entre veïns. 
Tot i que no es matemàtic, 
al cap de l’any a la comarca 
també s’hi realitzen uns 
520 controls de carretera, 
la qual cosa equival a 10 de 
setmanals. Pel que fa a muni-
cipis, els més poblats –Moià 
i Castellterçol– són els que 
registren més incidents, 
però “anem a tot arreu com a 
mínim un cop a la setmana, 
independentment que hi pas-
sin més o menys coses”. 

L’aterratge dels Mossos a 
Moià, l’estiu de l’any 2018 i 
amb la comarca ja en dansa, 

va marcar un punt d’inflexió 
en volum d’incidents sobre 
els quals la policia arriba a 

tenir constància. Això no vol 
dir que tots acabin denunci-
ats, o que calgui fer-ho, però 

Oviedo sí que destaca que 
la proximitat és un “factor 
clau” a l’hora d’empènyer 
els ciutadans: “Abans, si a 
algú li robaven la cartera a 
Castellterçol, potser ni es 
plantejava anar-se’n a denun-
ciar-ho a la comissaria de Vic 
o Manresa. Ara ho tenim més 
ben resolt.” A les dependèn-
cies de Moià hi treballen 11 
agents dels Mossos, però la 
sergent també explica que la 
coordinació amb la Policia 
Local és “excel·lent” –com-
parteixen espais– i s’actua 
braç a braç sempre que fa 
falta.

Posant el focus en els 
delictes, tres quarts dels que 
es registren al Moianès són 
contra el patrimoni. Això 
inclou, per exemple, els furts 
i els danys, com ara en cotxes 
aparcats al carrer, que han 
anat a l’alça des del 2019. 
També formen part d’aques-
ta categoria les estafes, els 
robatoris en habitatges i a 
dins de vehicles. Malgrat 
onades com la del barri de 
Can Patiràs o la urbanització 
de la Guàrdia, en aquests 
casos les xifres mostren 
una tendència a la baixa els 
últims tres anys.

L’anunci del conseller Joan 
Ignasi Elena que el 2023 
s’ampliarà la comissaria de 
Moià és important perquè, 
més enllà dels espais, durant 
el primer semestre s’ha 
d’arribar a doblar la planti-
lla, que aleshores superarà 
la vintena d’efectius. Això 
permetrà donar resposta a la 
demanda dels alcaldes que 
hi hagi agents a la comarca 
les 24 hores del dia i, per 
tant, menys dependència de 
Manresa i més agilitat a l’hora 
de respondre a serveis de nit. 
Oviedo admet que ara mateix 
ja els aniria bé comptar amb 
més mans, però “no hi cabem, 
ens falta espai”. Ella va sortir 
de l’escola de policia el 1993 i 
ha passat per comissaries com 
la de Martorell o Vilafranca 
del Penedès. La van destinar 
de Manresa a Moià el 2018, 
en principi només per obrir 
l’oficina, però va demanar 
quedar-s’hi.
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Rosa Oviedo, sergent cap de la Comissaria de Districte de Moià 
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“La gent ens coneix pel 
nostre nom de pila”

Moià

T.V.

Per qüestions de seguretat, 
els agents dels Mossos nor-
malment no donen dades 
personals ni es deixen foto-
grafiar. Al Moianès, el servei 
és tan de proximitat que 
en Marc explica, en canvi, 
que “la gent ens coneix pel 
nom de pila”. Això té molt a 
veure amb la particularitat 
de treballar en una “comarca 

rural” i on gran part de la 
feina té un caire “assisten-
cial”, d’atendre ciutadans 
en moments complicats o 
mediar per resoldre conflic-
tes. Ell, que ara té 44 anys, va 
entrar al cos amb 30, després 
d’haver estudiat electrònica 
i part de la carrera de Teleco-
municacions. Diu que no hi 
ha ni un dia que s’avorreixi 
i considera la proximitat 
un actiu que suma a l’hora 
d’atendre la gent. 
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Descobriu el poble

Ajuntament de Calders
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Una línia per a estudiants

Moià

Queralt Campàs

La línia 248 de Sagalés és 
com una família. Va del 
Moianès a Bellaterra, de 
manera que a la pràctica es 
tracta d’un autobús destinat 
exclusivament a joves matri-
culats a la Universitat Autò-
noma de Barcelona. 

Oriol Gaja n’és un habitual. 
Estudia Ciències Polítiques 
i el fa servir amb una T-Jove 
de cinc zones que li proporci-
ona un nombre il·limitat de 
viatges pagant 207,40 euros 
cada tres mesos. La línia 
disposa de sis expedicions 
diàries. Les d’anada surten 
a les 7 del matí, 2/4 de 2 del 
migdia i les 5 de la tarda. 
Les de tornada des de Bella-
terra, a 2/4 de 9 del matí, 3/4 
de 3 i 2/4 de 7 de la tarda. 
A Gaja li aniria millor que 
n’hi hagués encara més tard, 
perquè de tornada només 

pot agafar l’autobús de 2/4 
de 7 i s’ha de saltar l’última 
classe. “En part ja em va bé”, 
apunta amb sornegueria. Si 
no existís aquesta línia, per 
arribar a l’Autònoma s’hau-
ria de coordinar amb algú 
que s’hi desplacés en cotxe i, 
de tornada, “potser agafaria 
el bus fins a Tona i des d’allà, 
un que puja cap aquí Moià”. 
Segons ell, els estudiants 
més grans acostumen a fer 
el trajecte en vehicle privat, 
però és sobretot de matins i 
en el seu cas les classes són 
de tarda. 

Al volant de l’autobús hi 
ha en Juan Carlos, veí de 
Caldes de Montbui des de fa 
15 anys i el conductor de la 
línia 248 des que Sagalés la 
va posar en funcionament, el 
15 de febrer de l’any passat. 
Des del seu punt de vista, 
la majoria de passatgers fan 
una bona valoració del ser-
vei. Alguns, diu ell, fins i tot 

li comenten que “llàstima 
que estic acabant la carrera 
i ho posen ara en funciona-
ment!”.

Divendres, durant el tra-
jecte que sortia a 2/4 de 2 de 
Moià, va xerrar amb l’Oriol 
sobre la remuntada del Barça 
al partit contra el Galatasa-
ray del dia anterior, que el 
classificava per als quarts de 
final de l’Europa League. És 
un exemple de l’ambient que 
es respira a dins de l’autocar: 
en Juan Carlos se sap els 
noms de la majoria dels estu-
diants que hi pugen i això 
dota la línia d’una pàtina de 

familiaritat. Content de xer-
rar sobre la seva feina, expli-
cava a EL 9 NOU que bona 
part són noies i que el gran 
gruix d’usuaris agafen l’ex-
pedició de primera hora, a 

les 7 del matí: “Els divendres 
sol ser un dia relaxat, aquest 
matí he portat només cinc 
persones.” I és que “no sem-
pre hi ha el mateix volum de 
passatgers”. Fa uns mesos, 
quan la docència intercalava 
la modalitat en línia i presen-
cial, l’afluència era encara 
més irregular. 

El recorregut de la línia 
248 passa per Castellterçol, 
Sant Quirze Safaja, Sant 
Feliu de Codines, para a la 
urbanització dels Saulons 
de Caldes de Montbui, a la 
mateixa C-59, i després ja va 
directament fins a Bellaterra.

Durant aquest primer 
any de funcionament ha 
transportat 3.330 usuaris, 
amb una mitjana de 20 al 
dia, segons dades facilita-
des pel Consell Comarcal 
del Moianès. El projecte va 
veure la llum per la deman-
da dels joves de la comarca, 
que reclamaven disposar de 
transport públic per anar fins 
a la universitat. 

A l’esquerra, en Juan Carlos és el conductor d’aquest autobús des l’inici de la línia. A la dreta, Oriol Gaja, de Moià, fa primer de Ciències Polítiques a la UAB

El conductor 
coneix els noms 

de la majoria 
de passatgers 

que la fan servir

L’autobús ha 
transportat 3.330 

usuaris durant 
el primer any  

de funcionament 
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El servei d’autobús fins a la Universitat Autònoma de Barcelona, que va del Moianès  
a Bellaterra, disposa d’un total de sis expedicions diàries, tres d’anada i tres de tornada
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L’Àrea de Serveis a les Persones del Moianès ha 
iniciat l’any reactivant els projectes comunitaris!

Convocatòria pública, 
mitjançant concurs-oposició 
i procediment de màxima 
urgència, del procés selectiu 
per a la constitució de 
diferents borses de treball 
de perfils tècnics de l’àmbit 
de la Promoció Econòmica 
per al Consell Comarcal i el 
Consorci del Moianès, així 
com per als ajuntaments 
adherits a la borsa comarcal 
mitjançant conveni.

Treballem per a la redacció del primer 
Pla de salut del Moianès 2021-2025

Finalitzada la diagnosi del Pla de
prevenció del consum de drogues
i ús de les pantalles

Redacció del Pla d’envelliment KM 0 
del Moianès

Des del Consell Comarcal del Moianès, 

s’està elaborant un Pla Comarcal de preven-

ció del consum de drogues i ús problemà-

tic de pantalles al Moianès, amb el suport 

de la Diputació de Barcelona i l’acompanya-

ment de les entitats expertes: Associació 

Benestar i Desenvolupament (ABD) i Energy 

Control.

S’han realitzat enquestes a tots els alumnes 

dels instituts, entrevistes a agents i professio-

nals claus de la comarca i sessions de treball 

amb la Comissió tècnica amb els 16 profes-

sionals implicats (salut, seguretat, educació, 

serveis socials, infància, etc.).

Des del Consell Comarcal del Moianès 

estem treballant per a l’elaboració del primer 

Pla de Salut Comarcal 2021-2025 del Moia-

nès. Serà un pla de salut pioner pel fet de 

ser el primer d’àmbit comarcal i dels primers 

que es realitzarà basant-se en els objectius 

de desenvolupament sostenibles. Ens trobem 

en la fase de diagnosi i s’han confeccionat 

diferents espais de treball i de coordinació a 

escala comarcal i municipal amb una partici-

pació de 25 professionals, tècnics/ques i enti-

tats de la comarca.

El Pla d’envelliment KM 0 del Moianès té 

com a objectiu definir un full de ruta de refe-

rència per al benestar de les persones grans 

del Moianès.

Durant el mes de febrer s’han realitzat sessi-

ons participatives i de treball en els 10 muni-

cipis del Moianès, on han assistit regidores, 

treballadores socials i en la majoria de casos 

persones grans vinculades al moviment asso-

ciatiu del municipi.

Les tres prioritats que han manifestat els 

municipis han estat:
1. La recuperació de les activitats comunitàries. 
2. La millora del transport. 
3. La sensibilització per a la prevenció dels mal-

tractaments a la gent gran. 

Termini de presentació de sol·licituds: fins al 25 de març de 2022.
L’objecte d’aquesta convocatòria és la constitució de diferents borses de treball 
de perfils tècnics de l’àmbit de la Promoció Econòmica per poder contractar i/o 
nomenar persones temporalment en els següents supòsits: 

• Execució de programes de caràcter temporal:
• Existència de places vacants quan no sigui possible la seva cobertura per 

funcionaris de carrera o personal laboral fix.
• Substitució transitòria dels titulars.
• Excés o acumulació de tasques. 

Característiques dels perfils professionals:  
• Perfils tècnics convocats: 
- Ocupació, formació i programes de foment d’ocupació.
- Emprenedoria i suport al teixit productiu.
- Estratègia i sistemes d’informació territorial.
- Promoció turística i dinamització comercial.  

•Grup de classificació: Grup A - Subgrup A2. 

•Àmbit de treball: els municipis de la comarca del Moianès.

Podeu trobar les bases a la pàgina web del Consell Comarcal del Moianès www.ccmoianes.cat

Dilluns, 21 de març de 20228 PÀGINA ESPECIAL
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Castellcir

Queralt Campàs

El Moianès té un d’aquells 
poblets disseminats articu-
lats al voltant d’una ermita 
i curull de masies dissemi-
nades. Es tracta de Santa 
Coloma Sasserra, que actu-
alment pertany al municipi 
de Castellcir. El primer docu-
ment que en demostra l’exis-
tència es remunta al 939, però 
com a parròquia independent 
consta des del 1060 i entre les 
primeres llistes del bisbat de 
Vic dels segles XI i XII. Anti-
gament, el seu abast s’estenia 
també pels actuals munici-
pis de Moià, els Hostalets 
de Balenyà i Centelles. Per 
distingir-la de Santa Coloma 
de Centelles se la coneixia, 
de fet, amb el nom de Santa 
Coloma “superior” o ipsa ser-
ra, paraula de la qual deriva 
el nom actual de “Sasserra”.

Un antic nucli rural amagat

D’aquest petit nucli rural 
en destaca l’església parro-
quial, situada al costat de la 
masia del Giol, la rectoria i 
el cementiri. És un edifici 
romànic d’una sola nau amb 
un absis semicircular i una 
torre-campanar de planta 
quadrada (del segle XI). Tot 
i aquest origen clarament 
romànic, l’aspecte que pre-
senta actualment respon 
a diverses modificacions 

realitzades els anys 1673 i 
1820 que en gran part han 
desmerescut aquesta essèn-
cia. Es podria dir, de fet, que 
la datació antiga ja només 
és vàlida pel campanar, amb 
arcuacions cegues.

Les capelles laterals s’hi van 
afegir durant els segles XVII 
i XVIII. Aleshores també es 
va modificar el campanar i la 
sagristia, sobrealçant-los amb 
una coberta a dos vessants. 

Just al davant de la façana, 
amb un ull de bou per on 
entra la llum a l’interior del 
temple, hi ha un petit jardí. 
Antigament, a prop de l’er-
mita hi havia la casal pairal 
on vivien els del llinatge de 
Santacoloma.

En aquesta zona també hi 
podem trobar una part signi-
ficativa del patrimoni natu-
ral de la comarca: el roure del 
Giol, catalogat com a Arbre 

PATRIMONI I CAPITAL NATURAL (VII): SANTA COLOMA SASSERRA

Monumental de Catalunya 
des del 1987. Es tracta d’un 
exemplar que presideix 
l’esplanada on conflueixen 
el camí de Santa Coloma 
Sasserra i el de Collsuspina. 
Aproximadament arriba als 
30 metres d’alçada.

També formen part 
d’aquest poble les masies 
de les Berengueres, el Boni-
fet, el Giol, Serracaixeta i 
la Torre de Serracaixeta, 
actualment dins del terme 
de Castellcir; les Closanes, 
les Comes de Santa Eugènia, 
el Gomar, Perers, els Plans 
del Toll, Puig-antic, el Toll 
i la Tuta, ara en territori 
municipal de Moià; Miram-
bell, el Soler de l’Espina i la 
Torre Estrada, en el terme 
de Balenyà, i el Corral de la 
Rovira, de Centelles. Així 
mateix, forma part de Santa 
Coloma Sasserra la urbanit-
zació de la Penyora.

SITUACIÓ
Castellcir

QUÈ S’HI FA?
És un antic poble 
disseminat que té  
una església romànica 
i un roure monumental 

Santa Coloma Sasserra

Santa Coloma Sasserra és un poblet format per una església, un roure i algunes masies disseminades
G
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A dalt, el conjunt amb la parròquia i el campanar darrere els xiprers; a sota, l’església; a la dreta, el roure del Giol 
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Emma Sabatés i la seva filla Nerea a l’Espai Harmonia, on compten amb una cinquantena de cavalls

Dilluns, 21 de març de 202210

Moià

Queralt Campàs

Amor pels animals. És el que 
es respira a l’Espai Harmonia 
de Moià, una residència de 
cavalls on es preocupen tant 
del seu benestar físic com de 
l’emocional.

Emma Sabatés, la propi-
etària, explica que tot va 
començar per una casualitat. 
Des de sempre ha conviscut 
amb cavalls i va decidir tirar-
se a la piscina aprofitant un 
terreny heretat de la seva 
família. D’això ja fa uns 
quants anys, però ha man-
tingut intacte el compromís 
d’entrada de proporcionar les 
millors condicions de vida a 
uns animals que admira pro-
fundament.

Ella i la seva filla, la Nerea, 
destaquen que a l’Espai Har-
monia els cavalls tenen una 
qualitat de vida diferent de 
la que podrien tenir en una 
hípica convencional. “Per mi 
els boxs petits són maltracta-
ment animal”, apunta Saba-
tés. De fet, mare i filla afir-
men que alguns dels cavalls 
que acullen tenen seqüeles 
d’haver estat tancats en 
espais de mida insuficient, el 
que s’anomenen esteriotípies. 
“Són tics de l’avorriment de 
no poder moure’s en quadres 
petites, tenir poc menjar... 
sobretot és causat per l’es-
très”, diu Sabatés. Això es 
tradueix en conseqüències 
com treure la llengua o fer 

moviments repetitius “que 
aquí aconseguim disminuir”.

A Espai Harmonia els 
cavalls poden córrer lliure-
ment en un entorn idíl·lic 
de més de 1.000 metres 
quadrats. També hi ha el 
tret diferencial que estan 
en semillibertat tot el dia, 
amb abeuradors automàtics 
i un perímetre electrificat. 
“D’aquesta manera poden 
fer els seus propis amics, 
en altres llocs els obliguen 
a estar amb uns cavalls con-

crets i no tenen la possibili-
tat d’escollir companys”, diu 
la Nerea, que en un futur vol 
estudiar veterinària per con-
tribuir al projecte de la seva 
mare.

En total, atenen una 
cinquantena de cavalls, 
dels quals una vintena són 
rescatats o estan malalts: 
“Vam apostar per oferir 
pupil·latges d’alta qualitat 
a un preu molt ajustat amb 
l’objectiu de facilitar l’aco-
llida de cavalls rescatats o 

de propietaris que no se’n 
puguin fer càrrec.” A més a 
més, compten amb un treba-
llador que els ajuda i cada dia 
reben cures, neteja i alimen-
tació de qualitat: “Els oferim 
el context necessari perquè 
puguin recuperar la seva 
essència. Cada cavall és únic 
i nosaltres els acompanyem 
en el camí d’adaptar-se al 
millor possible a la seva nova 
llar.” L’objectiu final és pro-
porcionar-los una vida feliç i 
tranquil·la.

Cavalls que viuen com reis
A l’Espai Harmonia de Moià aposten per donar una vida millor a la cinquantena 
d’exemplars que tenen en règim de pupil·latge

Obre un espai de joc  
i reflexió per a infants  
i famílies a Moià
El 3 d’abril faran la festa de primavera
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Maria Santana i Mireia Cutura al local que han obert a Moià

Moià

EL 9 NOU

Maria Santana, de Moià, i 
Mireia Cutura, de Figaró, 
han posat en marxa a Moià 
el Caliu Moianès, un espai 
de joc i reflexió per a infants 
de 0 a 6 o 7 anys i les seves 
famílies. El diumenge 3 
d’abril organitzen una festa 
de primavera amb sessions 
de conte i espais de joc i una 
presentació del projecte. 
També hi haurà esmorzar 
i un mercat d’intercanvi al 
local que ocupen el carrer del 
Remei, prop de l’institut.

Santana i Cutura són mes-
tres d’Educació Infantil i van 
fer formació complementària 
en disseny d’espais educatius 

(Cutura) o neuroeducació i 
pedagogia Pikler (Santana). 
Feien substitucions i van 
deixar-les per tirar endavant 
aquest projecte propi. A la 
tardor de l’any passat, van 
iniciar la seva activitat a la 
casa de colònies Mas Saiol. 
L’acollida del projecte va ser 
positiva i es van posar a bus-
car un local a Moià i adequar-
lo. Al gener, ja van començar 
a fer-hi les primeres activi-
tats. “Estem molt contentes 
del suport de les famílies per 
iniciar el projecte”, afirma 
Santana. 

Caliu Moianès ofereix un 
espai de joc als matins per a 
infants de 0 a 6 anys que hi 
poden anar amb un adult de 
referència de la família. A 

la tarda, funcionen amb tres 
espais familiars: un per a 
nadons, un per a infants d’1 
a 3 anys i un altre de 4 fins 
als 6 o 7 anys que han batejat 
com L’Altell de l’Artista. Fan 
una aposta per treballar amb 
materials reciclats cedits 
per empreses de la zona. Per 
exemple, rodets de plàstic 
de fil de cosir. “Volem fer 

xarxa amb les empreses de la 
zona per donar un ús lúdic i 
artístic a aquest material que 
per a ells ja no és útil”, indica 
Cutura. 

Per a les responsables 
de Caliu Moianès, és molt 
important el contacte amb 
les famílies dels infants, que 
també participen activament 
en les activitats a l’espai.

De gestors 
a polítics
Joan Capdevila 

Entrar d’alcal-
de en un Ajun-
t a m e n t  a m b 
un deute del 
395%, o el que 
és  el  mateix 

de 25,5 milions, un grapat 
enorme de les antigues 
pessetes, va ser valentia 
d’un equip decidit i fort. 
Això va passar a Moià 
l’any 2011, quan una gran 
quantitat de gent i enti-
tats demanava quan podri-
en cobrar els deutes. Es va 
plantejar una estratègia de 
comunicació, tota vegada 
que no es podia obviar el 
problema i “si no ho fèiem 
seria culpa nostra”, recor-
da l’alcalde Dionís Guite-
ras, “i ho vam fer saber als 
treballadors de la casa, al 
poble i a la Generalitat”. 

La situació era de con-
curs de creditors. Es va 
fer un pla de sanejament 
per posar la comptabilitat 
al dia, es devien diners 
a l’Hospital Residència, 
a tots els col·lectius de 
Moià, a l’empresa de reco-
llida de deixalles... I no es 
podien fer inversions. L’al-
calde no ha cobrat mai ni 
telèfon, ni dietes, ni apar-
caments, ni quilometrat-
ge, ja que, diu, calia donar 
exemple. Aquesta situació 
coincideix, també, amb la 
crisi financera i s’articula 
un pla de pagament a pro-
veïdors i, acollits a un ICO 
(Institut de Crèdit Ofici-
al), ja s’està en situació de 
pagar la major part de fac-
tures i l’Estat ja ha pagat 
els 8 milions als creditors 
de Moià. És a partir d’aquí 
que l’Ajuntament comen-
ça a veure les coses més 
clares, es comença a gene-
rar tresoreria i, a principis 
de 2015, comencen a veu-
re la llum.

L’Estat,  com explica 
Guiteras, va veure que 
l’Ajuntament funciona-
va i va autoritzar que es 
poguessin signar crèdits 
que, aprofitant el descens 
del tipus d’interès, tenien 
condicions avantatjoses: 
es podia tornar amortitzar 
sense haver de patir. Això 
va fer que l’Ajuntament ja 
veiés que s’anava bé, que 
l’endeutament deixava de 
ser una llosa insuportable 
i que s’assolia el saneja-
ment definitiu.

Aquest camí s’ha recor-
regut en 10 anys i convé 
afirmar que qui ha estat al 
capdavant ha estat un bon 
gestor; ara han de demos-
trar que poden ser bons 
polítics, afer gens fàcil tal 
com van les coses de la 
política locals i estatals.

OPINIÓ



EL 9 MOIANESNOU9EL

Ajuntament de
Collsuspina

Benvinguda primavera!
Viu-la a Collsuspina!

Dilluns, 21 de març de 2022 11

Dilluns 21 de març

Moià. Conversa en anglès, 
gràcies a les voluntàries 
internacionals d’Els Avets. 
Biblioteca, de 15.30 a 16.30.

Trobada del Premi 
Atrapallibres, club de lectu-
ra, categoria 11/12 anys, per 
comentar el llibre Capgirat, 
d’Alba Dalmau i Cinta Vidal. 
Biblioteca, 17.15.

Santa Maria d’Oló. 
Campanya de donació de 
sang, amb la col·laboració 
de l’alumnat de cicle mitjà 
de l’escola Sesmon. Espai 
Hemalosa, de 15.00 a 19.00.

Dimarts 22 de març

Calders. Mercat setmanal. 
Matí.

L’Estany. Mercat setmanal. 
Matí.

Santa Maria d’Oló. Mercat 
setmanal. Plaça Sant Antoni 
Maria Claret. Matí.

Divendres 25 de març

Moià. Recital: Rumbesia, 
a càrrec de Jose Panzano. 
Biblioteca, 19.30.

Dissabte 26 de març

Castellterçol. Mercat setma-
na, de 8.00 a 14.00.

Granera. Visita guiada a les 
pintures romàniques de l’er-
mita de Santa Cecília. Casal-
Punt d’Informació, de 12.00 
a 13.30. Cal reservar per 
WhatsApp al 639 64 04 34.

Moià. Concert de les 
Joventuts Musicals de Moià 
amb Sara López, soprano, i 
Pablo García Berlanga, piano, 
amb un programa de lied i 
àries d’òpera. Auditori Sant 
Josep, 18.00.

Conferència: “Les fonts 
del Moianès i l’estat de les 
seves aigües”, a càrrec de 
Naturalistes del Moianès. 
Sala Petita del Casal, 17.30.

AGENDA 

Santa Maria d’Oló. Concert: 
Entre dos mons, dos sons, a 
càrrec d’Oyuna Baturova 
Group. Espai Hemalosa, 
20.00.

 Diumenge 27 de març

Granera. Passejades tremen-
tinaires per Granera i taller 
sobre plantes medicinals i 
comestibles. Casal, de les 
11.00 a les 13.00. Cal reservar 
per WhatsApp al 639 64 04 
34.

Dilluns 28 de març

Moià. Conversa en anglès. 
Biblioteca, des de 15.30 fins 
a 16.30.

Tertúlia literària sobre la 
novel·la Quanta, quanta 
guerra, de Mercè Rodoreda, 
a càrrec de la filòloga Teresa 
Arnal. Biblioteca, 19.30.

Dimarts 29 de març

Calders. Mercat setmanal. 
Matí.

Castellterçol. Conferència: 
“Què cal saber sobre el 
dolor”, a càrrec del Col·legi de 
Farmacèutics de Barcelona. 
Escoles Velles, 17.30.

L’Estany. Mercat setmanal. 
Matí.

Moià. Llegir el teatre: 
Macbett, d’Eugène Ionesco, 
a càrrec d’Elvira Permanyer. 
Biblioteca, 19.30.

Santa Maria d’Oló. Mercat 
setmanal. Plaça Sant Antoni 
Maria Claret. Matí.

Dijous 30 de març

Granera. Taller: “L’orgànica 
al compostador”. Casal de 
Granera, de 18.00 a 20.00. 
Per participar-hi, cal ins-
criure’s al correu aeliasbd@
granera.cat. Els inscrits 
rebran un compostador i un 
voltejador durant el taller 
per començar el procés.

Dissabte 2 d’abril

Castellterçol. Mercat setma-
na, de 8.00 a 14.00.

Calders

CACIS-El Forn de la Calç. 
“SER-ES”, instal·lació senso-
rial, a càrrec d’Ainhoa Goe-
naga, creada a partir de cac-
tus dessecats. Fins a l’abril. 
Cal concertar hora al correu 
info@cacis.cat.

Castellcir

Ecomuseu del Moianès. Visi-
tes a Esplugues (Castellcir), 
les poues de la Ginebreda 
i el rentador de la llana de 
Castellterçol. Cal reservar al 
correu ecomuseu@consorci-
delmoinaes.cat.

Castellterçol

Casa Museu Prat de la Riba. 
Espais familiars i de treball 
del polític Prat de la Riba. 
De dijous a dissabte de 10.00 
a 13.30 i de 15.00 a 17.30. 
Diumenges i festius de 10.00 
a 15.00.

L’Estany

Monestir de Santa Maria. 
Església, claustre, sobreclaus-
tre i mostra d’objectes religi-
osos. De dimarts a dissabte i 
festius de 10.00 a 14.00.

Moià

Casa Museu Rafael Casa-
nova. Exposició sobre 

MUSEUS I EXPOSICIONS

Teresa Jané i Solé. Fins al 29 
de maig.

Biblioteca. “Verstialitats”, 
basada  en el llibre Retratos 
animales de l’artista Yago 
Partal. Fins al 31 de març.

Monistrol de Calders

Cal Ros Espai d’Art.  
“Catarsi feminista”, mostra 
de fotografies de dones i 
persones no binàries creades 
per Amaia Txabarri en col-
laboració amb les fotògrafes 
Marta Ochoa, Laia Tomàs i 
Itziar Bastarrika. Dissabtes i 
diumenges, d’11.00 a 14.00. 
Fins al 27 de març.

MONISTROL DE CALDERS 
“CATARSI 
FEMINISTA”. Amaia 
Txabarri. Cal Ros Espai 
d’Art. Fins al 27 de març

Dilluns 4 d’abril

Moià. Conversa en anglès, a 
càrrec d’Els Avets. Biblioteca, 
de 15.30 a 16.30.

Dimarts 5 d’abril

Calders. Mercat setmanal. 
Matí.

L’Estany. Mercat setmanal. 
Matí.

Santa Maria d’Oló. Mercat 
setmanal. Plaça Sant Antoni 
Maria Claret. Matí.

Dissabte 9 d’abril

Castellterçol. Mercat setma-
na, de 8.00 a 14.00.

Dilluns 11 d’abril

Moià. Conversa en anglès. 
Biblioteca, de 15.30 a 16.30.

Dimarts 12 d’abril

Calders. Mercat setmanal. 
Matí.

L’Estany. Mercat setmanal. 
Matí.

Santa Maria d’Oló. Mercat 
setmanal. Plaça Sant Antoni 
Maria Claret. Matí.

la Guerra de Successió a 
Catalunya, on Rafael Casa-
nova hi va tenir un paper 
cabdal. Dijous i divendres 
de 10.30 a 14.00. Dissabtes 
de 10.30 a 14.00 i de 15.30 a 
18.00. Diumenges i festius 
de 10.30 a 15.30.

Museu de Moià - Coves del 
Toll. Exposició permanent de 
les col·leccions de paleonto-
logia i arqueologia local.

“1931. La proclamació de la 
República a Moià”. Fins al 14 
d’abril.

“La natura i la seva màgia”, 
olis i aquarel·les de M. 
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Castellterçol
El passat 1 de març es va 
recuperar la Festa de l’Es-
cudella de Castellterçol 
en el format tradicio-
nal des de l’inici de la 
pandèmia. La primera 
referència al gran àpat 
del dimarts de carnaval, 
encara que no del tot con-
trastada, es podria trobar 
a les ordenances de la vila 
de l’any 1587 i és el 1892 
quan Narcís Carreras la 
documenta a la Topogra-
fía médica de Castellter-
sol. La imatge correspon a 
la festa de l’any 1993.
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Com acaba al Moianès?
Soc de Barcelona, però des de petita 

estiuejava a Granera i fa 10 anys que 
hi visc permanentment per un motiu 
de salut: síndrome de sensibilització 
central (sensibilitat química, fibro-
miàlgia i fatiga crònica). Aquesta 
malaltia m’impedeix estar en llocs 
tancats amb gent que porti productes 
químics.

Per tant, li va anar bé tenir casa 
aquí...

Sí. No deixa de ser un canvi molt 
dràstic de vida. Vaig passar d’anar a 
veure cada dia espectacles i agafar 
avions tot sovint a no trobar-me pràc-
ticament ningú, perquè Granera és 
un poble de 80 habitants. En lloc de 
passar l’estona lamentant-me, però, 
vaig buscar coses que pogués fer des 
d’aquí per continuar gaudint de la 
vida amb una altra perspectiva.

D’on li ve la passió per la música?
Vinc de família d’artistes, especial-

ment pintors –els quadres que hi ha a 
casa són del meu pare i del meu ger-
mà–, però la meva mare també tenia 
molta vinculació amb la literatura. 
A casa sempre hi ha hagut tertúlies 
d’artistes. He tingut la sort de seure 
a la falda de gent com Agustí Bartra o 
Joan Alavedra. Aquest últim m’expli-
cava històries de Pau Casals i d’aquí 
em va néixer l’afició per la música, 
però no m’he dedicat només a això. 
Abans vaig muntar una editorial de 
cinema i una revista de cinema amb 
dos companys, tot i que sí que és veri-
tat que de seguida em vaig encarar 
cap a la gestió musical.

Els seus estudis són sobretot 
musicals, doncs?

Primer vaig estudiar Farmàcia; 
després, Filologia Catalana, i, paral-
lelament, Música. La meva experièn-
cia professional més àmplia és en ges-
tió musical: directora executiva de les 
Joventuts Musicals d’Espanya, de qui 
mai m’he desvinculat; fa 25 anys vaig 
fundar Joventuts Musicals de Moià, 
directora de l’Auditori de Barcelona, 
directora de la Fundació Jordi Savall, 

gerent de l’Orquestra Barroca de 
Sevilla...

En què consisteix la programació 
de Joventuts Musicals de Moià?

Com a mínim un cop al mes fem 
concerts de temporada de Joventuts 
Musicals de Catalunya, però tenim 
altres cicles, com el Festival Viñas, 
que l’any vinent farà 40 anys; el Cicle 
Joves Talents Maria Vilardell Viñas, 
que són quatre concerts i començarà 
a l’abril, i el Moianès Sona, en què 
unim música, patrimoni i gastrono-
mia i oferim concerts en espais poc 
habituals. Paral·lelament, també 
organitzem el Campus Musical del 
Moianès, un curs intensiu de 10 dies 
per a joves.

Com els han afectat aquests dos 
anys de pandèmia?

Vam haver d’ajornar o anul·lar 
alguns concerts, però des que hem 
reprès la programació hem tingut 
una magnífica resposta per part del 
públic. Ara som 160 socis. D’aquests, 
una cinquantena els hem sumat 
durant la pandèmia.

Es dedica 100% a preparar aques-
ta programació o ho compagina amb 
altres projectes?

Ocupo el meu temps en coses molt 
diverses. Aquí al poble també orga-
nitzo les Passejades Trementinaires, 
on ajunto algunes altres de les meves 
passions: la cuina, la botànica, la 
farmàcia i experimentar amb plantes 
silvestres. També em cuido de les sor-
tides de la Pedra Seca Granera: clas-
sifiquem, reconstruïm i visitem totes 
aquestes construccions.

Deu tenir una mirada molt 
àmplia...

Em considero bastant polifacètica. 
Tot això forma part d’una curiositat 
general per les coses. Segurament 
m’he equivocat d’època. Preferiria 
haver viscut en el Renaixement, hi 
havia una visió més general de les 
coses i tot estava relacionat. Llavors 
la música estava considerada una 
ciència. 

Queralt Campàs
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De 57 anys i de Granera, porta la música i l’art a les ve-
nes. Ha estat sempre vinculada a les Joventuts Musicals, 
una entitat internacional considerada per la Unesco 
com el moviment jove cultural més important del món. 

NONA AROLA I VERA, mànager musical 
amb més de 25 anys d’experiència al sector 

“Segurament m’he equivocat d’època. 
Preferiria haver viscut en el Renaixement”


